
Interviu realizat de Romanian Global News, Bucuresti (joi, 05 iunie 2008) 

RGN: Domnule Chivu, va multumim în primul rând pentru disponibilitatea 
dumneavoastra de e ne acorda acest interviu într-un moment în care, în România, 
campania electorala pentru turul doi al alegerile locale se afla în plina desfasurare iar de 
românii din afara granitelor se vorbeste doar la modul negativ, legat de infractiunile 
românilor din Italia sau Spania. Cine sunteti si ce doriti sa faceti? 

EC: Va multumesc si eu pentru initiativa dumneavoastra. Ma numesc Eugen Chivu si sunt 
coordonatorul politic al Comisiei pentru Românii de Pretutindeni a Partidului Democrat 
Liberal. Pentru cititorii dumneavoastra din afara granitelor care nu sunt foarte la curent cu 
evenimentele din România, va reamintesc ca Partidul Democrat Liberal a aparut imediat dupa 
alegerile euro-parlamentare din noiembrie 2007 prin fuziunea Partidului Democrat condus 
pâna în 2004 de actualul presedinte român, Traian Basescu si Partidul Liberal Democrat, aripa 
liberalilor adevarati condusa de Theodor Stolojan, care a parasit un Partid National Liberal tot 
mai apropiat de PSD. Cu alte cuvinte, PD-L este noua constructie politica de dreapta care 
încununeaza eforturile domnilor Basescu si Stolojan din 2004. PD-L este în consecinta cel 
mai important partid politic de pe scena româneasca, asa cum au demonstrat-o si rezultatele 
ultimelor alegeri europene din noiembrie 2007, alegeri câstigate de PD-L cu aproape 40% din 
mandate. Românii din afara granitelor, mai ales cei din Statele Unite si Canada ma cunosc 
foarte bine pentru ca de aproape 5 ani de zile am construit o punte de legatura cu organizatiile 
si comunitatile românesti din aceste state. Le cunosc prin urmare foarte bine problemele si am 
si solutiile pentru acestea. 

RGN: Înca foarte putini români din afara granitelor cunosc faptul ca 2008 este un an 
istoric, pentru ca vor avea sansa pentru prima oara sa îsi aleaga reprezentanti directi în 
Parlamentul României prin noua lege a asa numitului vot uninominal. Ce înseamna mai 
în detaliu acest nou drept câstigat de românii din diaspora? 

EC: În primul rând va felicit pentru formulare. Într-adevar vorbim despre un drept câstigat cu 
greu dar pe deplin meritat de românii din diaspora. Actualul Guvern a fost practic fortat sa 
promoveze acest proiect de lege dupa presiunile constante si finalizate prin initierea unui 
referendum national de catre presedintele Traian Basescu, cel care a promis înca din 2004 
aceasta atât de necesara reforma institutionala. Prin noul cod electoral, românii din afara 
granitelor au dreptul sa îsi aleaga 6 reprezentanti, 2 senator si 4 deputati, în 4 colegii 
uninominale. Asa cum va spuneam, de peste cinci ani de zile am un dialog permanent cu 
comunitatile românesti din diaspora si va asigur ca acesti parlamentari vor avea foarte mult de 
lucru la Bucuresti. Vorbim în primul rând de schimbarea opticii institutionale a actualului 
Departament pentru Românii de Pretutindeni, îngropat în actuala guvernare liberala si 
transformarea lui în vectorul institutional esential pentru sprijinirea comunitatilor românesti 
din diaspora. Acest Departament ar trebui sa initieze programe, sa aloce fonduri pentru 
exchange-uri, sa încurajeze lobby-ul românesc în America, sa tina legatura cu potentialii 
investitori români din Statele Unite. Acestea ar fi doar câteva obiective prioritare special 
pentru românii din America. Din nefericire, Ministerul Afacerilor Externe nu face suficient 
pentru a sprijini comunitatile românesti existente, fie ca sunt organizate ca ong-uri, fie 
organizate în jurul Bisericilor sau a grupurilor de lobby, desi acest sprijin este fundamental 
pentru conservarea identitatii românesti în diaspora. Reprezentarea românilor din diaspora în 
Parlamentul României este o sansa imensa pentru aceste comunitati sa fie reintegrate identitar 
si simbolic în spatiul românesc. 



RGN: Românii din Europa sunt extrem de îngrijorati în acest moment ca urmare a 
campaniei furibunde anti-românesti declansate de noile autoritati de la Roma, si ma 
refer aici atât la premierul Berlusconi, dar si la noul primar al Romei, Gianni 
Alemanno. Se vorbeste chiar despre o tentativa a Italiei de a amenda Tratatul Schengen 
pentru a limita accesul românilor pe teritoriul italian. Ce face guvernul de la Bucuresti 
pentru a remedia aceasta problema si ce ar fi putut face un parlamentar ales uninominal 
de catre cetatenii români din Europa? 

EC: În primul rând, campania declansata la Roma este total împotriva spiritului european, iar 
guvernul de la Bucuresti este prea putin preocupat, daca nu deloc, de aceasta situatie. 
Consider ca autoritatile competente chiar încurajeaza aceasta stare de fapt folosindu-se de 
acelasi stereotip de care nu mai scapam, si anume ca populatia roma nu este româneasca, deci 
poate fi lasata de izbeliste. În acelasi timp, guvernantii de la Roma fac toate eforturile de 
comunicare posibile pentru a acredita ideea ca românii în general sunt periculosi pentru 
securitatea statului italian. Un parlamentar român ales uninominal de catre cetatenii români 
din Italia ar trebui sa foloseasca toate canalele diplomatice posibile pentru a împiedica aceasta 
încalcare a dreptului comunitar european. Un parlamentar român ar trebui sa îsi deschida 
birouri parlamentare pe lânga marile comunitati românesti din Europa, astfel încât sa fie în 
dialog permanent cu ei si sa îi informeze în privinta drepturilor lor de cetateni ai Uniunii 
Europene. Foarte multi cetateni români din Europa sunt în pericol de a fi discriminati tocmai 
pentru ca nu îsi cunosc drepturile, pentru ca ambasadele sau consulatele românesti nu îsi dau 
foarte mult silinta în acest sens. 

RGN: Revenind la comunitatile românesti din America, stiti probabil ca în noiembrie 
2008 vor avea loc si alegerile prezidentiale si pentru Congres în Statele Unite. Va fi 
sfârsitul unei epoci Bush, dar si un posibil sfârsit al suprematiei dreptei republicane la 
Casa Alba. Nu va este teama ca în acest context tot mai liberal (în sens american), tot 
mai influentat de stralucirea lui Barack Obama, alegatorii români din State vor avea o 
rezerva în a vota un partid de dreapta pentru Parlamentul României? 

EC: În primul rând, împartirea doctrinara din România este înca foarte confuza. Nu se poate 
spune despre PSD, continuatorul fostului Partid Comunist, ca este de stânga sau ca ar avea 
ceva în comun cu Partidul Democrat din Statele Unite. La fel, liberalii din PNL nu mai au 
nimic în comun cu marele partid liberal din perioada interbelica pentru ca nu mai au un 
proiect national, cu atât mai putin pentru românii din afara granitelor. Au dovedit-o cu vârf si 
îndesat în perioada guvernarii lor din ultimii 4 ani de zile. Singurul partid care are un astfel de 
proiect national, un proiect girat de însusi presedintele României, Traian Basescu, este 
Partidul Democrat Liberal. În al doilea rând, însasi esenta votului în colegii uninominale 
priveste alegerea omului si mai putin a partidului pe care îl reprezinta. Vor veni în fata acestor 
români uitati din diaspora nenumarati oportunisti care le vor cere votul sperând astfel sa intre 
pe usa din dos în Parlamentul de la Bucuresti. Esential ar fi ca acesti români din diaspora sa 
nu se lase pacaliti si sa-i aleaga pe cei care au dovedit deja ca se preocupa de problemele lor, 
care au facut deja ceva pentru a le rezolva pasurile. 

RGN: Domnule Chivu, va multumim pentru acest interviu si sper ca într-unul viitor sa 
ne prezentati detaliile programului d-voastra pentru românii din diaspora, program pe 
care stiu ca îl aveti deja gata, dar care din motive de spatiu nu a putut fi acum dezvoltat. 

EC: Va multumesc si eu pentru serviciile extraordinare pe care le faceti pentru românii din 
diaspora si va asigur ca voi raspunde de fiecare data solicitarilor dumneavoastra de a intra în 



contact cu românii nostri din afara frontierelor si pentru prezentarea ofertei mele pentru acesti 
oameni. 

RGN: Domnule Eugen Chivu, asa cum am stabilit cu precedenta ocazie în care am 
discutat, continuam seria de intreviuri prin care noi dorim sa informam cetatenii 
români din diaspora despre politicile propuse la Bucuresti în acest domeniu, astfel încât 
la alegerile pentru Parlamentul României, alegeri uninominale pentru prima data, ei sa 
voteze în cunostinta de cauza. În primul rând, cum apreciati rezultatele recent 
încheiatelor alegeri locale si în ce pozitie se afla acum partidul pe care îl reprezentati în 
perspectiva alegerilor parlamentare? 

EC: Va multumesc si eu înca o data pentru posibilitatea pe care mi-o acordati de a comunica 
cu cetatenii nostri din diaspora si prin intermediul acestui canal. Alegerile locale din iunie au 
adus pentru prima data dupa 1990 un partid de dreapta, si am numit Partidul Democrat-
Liberal pe care îl reprezint, în situatia de a învinge PSD-ul si pe plan local. Chiar daca 
diferenta între primele doua partide, PD-L si PSD este foarte mica, este semnificativ ca nu o 
alianta sau o coalitie, ci un singur partid de centru-dreapta a reusit sa câstige cele mai multe 
voturi. Raportat la 2004, am reusit chiar sa ne dublam numarul de vot, deci partidul nostru se 
afla pe un drum ascendent, drum care nu se poate opri pâna la câstigarea guvernarii la 
urmatoarele alegeri parlamentare. Acesta este de fapt si raspunsul punctual la întrebarea d-
voastra. Alegerile locale au adus PD-L-ul în pole-position pentru formarea unui guvern stabil, 
puternic si eficient, în beneficiul tuturor românilor. Iata de ce nu dorim sa pierdem timpul si 
am renuntat la concedii pentru a ne apleca asupra ofertei noastre de guvernare pentru români. 

RGN: Exact, asa cum stabilisem la precedenta noastra întâlnire, vom discuta de aceasta 
data un pic mai aplicat pe politicile de guvernare pe care PD-L si dumneavoastra în 
calitate de coordonator al acestui domeniu le propuneti românilor din diaspora. Care 
sunt cele mai stringente probleme ale acestor cetateni si cum vedeti rezolvarea lor? 

EC: În primul rând trebuie sa va spun ca lucram la aceasta oferta în modul cel mai 
profesionist posibil pentru ca, spre deosebire de actualii guvernanti de la PNL si PSD, noi 
chiar avem un proiect national din care românii din diaspora fac si ei parte. De altfel nu cred 
ca ma hazardez când spun ca suntem singurul partid care are un capitol special pentru românii 
din diaspora în oferta de guvernare. Actualmente, politicile nationale orientate catre sprijinirea 
comunitatilor românesti din vecinatate si din emigratie sunt gestionate, într-un mod aleatoriu, 
haotic si ineficient, de catre mai multe institutii, prin intermediul unor departamente sau 
directii de specialitate. Cea mai importanta institutie implicata în derularea unor proiecte în 
interesul compatriotilor nostri din lume este Ministerul Afacerilor Externe (MAE), prin 
Departamentul pentru Românii de Pretutindeni (DRP). În conformitate cu Programul de 
Guvernare asumat în 2004 de catre Alianta DA, guvernul Tariceanu ar fi trebuit sa se 
concentreze, prioritar, pe „monitorizarea tratamentului aplicat comunitatilor românesti din 
afara granitelor, cu precadere în Ucraina, Serbia si zona transnistreana, îmbunatatirea 
comunicarii dintre comunitatile românesti cu autoritatile publice, fundatiile si comunitatea de 
afaceri din România, în promovarea si protejarea investitiilor economice în zonele locuite de 
comunitatile românesti din afara granitelor, sprijinirea înfiintarii de posturi de radio si 
televiziune.” În ciuda intentiilor generoase oficializate în documentul politic mentionat, 
guvernarea Tariceanu, sprijinita de PSD, a tratat cu maxim dezinteres problematica românilor 
de pretutindeni, începând chiar cu transferul DRP de la Guvern la MAE. Aceasta decizie 
nefericita a dus la birocratizarea excesiva a activitatii DRP, la fixism institutional, la lipsa de 
profesionalism în recrutarea si mentinerea resurselor umane. Toate acestea au fost dublate de 



neîncrederea manifestata de o mare parte a organizatiilor reprezentative fata de strategiile în 
domeniu ale MAE. Cu alte cuvinte, românii din diaspora au fost lasati de izbeliste din nou, iar 
acest fapt s-a oglindit evident în situatia tot mai proasta a acestor români din punct de vedere 
cultural, educational sau spiritual. Nu s-a creat nici o institutie mass-media, scolile în limba 
româna sunt si ele pe cale de disparitie, iar activitatile care sa protejeze credinta si traditiile 
românesti în aceste comunitati au lipsit cu desavârsire. 

RGN: Acestea fiind problemele, ce-i de facut? 

EC: PD-L pleaca de la convingerea ca afirmarea identitatii etnice, lingvistice, culturale si 
religioase a românilor de pretutindeni si în special în zonele în care acestia se confrunta cu 
pericolul deznationalizarii constituie o problema fundamentala a Statului Român, acest lucru 
demonstrând locul si rolul pe care România si-l aloca în noua structura europeana. Prin 
urmare, este necesar ca institutiile publice si societatea civila sa se implice în conservarea si 
afirmarea identitatii nationale a etnicilor români, atât la nivel central (executiv, legislativ, 
administratia prezidentiala, consulate si ambasade, institutele culturale), cât si la nivelul 
autoritatilor locale. Analiza domeniului acestor relatii impune o abordare diferentiata pentru 
comunitatile românesti, în functie de spatiul în care traiesc si caracteristicile socio-culturale, 
de istoria lor, de dimensiunea si afirmarea lor contemporana, de tipul resurselor umane, de 
capacitatea si interesul acestora de participare la refacerea si conservarea patrimoniului 
cultural, spiritual si etnic comun. 

O atentie speciala trebuie acordata relatiilor cu românii care traiesc în spatiul ex-comunist, la 
sud de Dunare si în Balcani (Republica Moldova, Ucraina [Nordul Bucovinei, Sudul 
Basarabiei], Ungaria, Republica Serbia [Valea Timocului si Banatul Sârbesc], Bulgaria, 
Macedonia, Albania, Grecia). Acest lucru va trebui sa transpara, de acum, din programele 
institutiilor publice din tara, adoptarea unei strategii nationale în acest sens fiind necesara si 
oportuna. Va fi nevoie de o gestionare performanta a resurselor financiare de catre institutii 
flexibile, moderne, capabile sa elaboreze, sa aplice si sa monitorizeze strategia nationala de 
protejare si afirmare a identitatii românesti în noul cadru socio-politic, economic si spiritual 
international. Toate aceste lucruri de bun simt, dar practice si extrem de importante pentru 
românii din afara, nu vor putea fi facute decât prin promovarea unui pachet legislativ complex 
care sa cuprinda prevederi vizând facilitarea dobândirii cetateniei pentru etnicii români de 
pretutindeni, introducerea votului prin corespondenta si electronic, precum si fixarea 
institutionala definitiva a Departamentului pentru Românii de Pretutindeni. PD-L propune 
deci o reforma institutionala profunda al domeniului „relatiile cu românii din diaspora”, 
pentru ca numai astfel putem pune în miscare un mecanism care sa munceasca în beneficiul 
cetatenilor români din strainatate, si nu a unor functionari din MAE sau consulate. În acest 
moment, guvernul Tariceanu aloca 0,38 angajati la 1 milion de cetateni români din diaspora. 
Iata de ce acesti români sunt lasati de izbeliste de un guvern indiferent. 

RGN: Ce doriti sa realizati prin aceste masuri? Cum credeti ca va arata diaspora 
româneasca dupa 4 ani de guvernare PD-L? 

EC: Dupa cum va spuneam mai devreme, oferta noastra de guvernare este profesionist 
realizata si tine cont de asteptarile românilor din diaspora, asa cum noi le-am identificat în 
ultimii 4 ani în care am tinut legatura cu ei. Prin urmare, avem stabilite tinte clare prin care 
acesti cetateni sa simta ca sunt cu adevarat parte a spatiului românesc. Astfel, dorim 
monitorizarea permanenta a starii comunitatilor românesti din lume, indiferent de situarea 
geografica a acestora, regimul politic sau contextul cultural în care se plaseaza. Dorim de 



asemenea sa asiguram o prezenta constanta a reprezentantilor autoritatii române în interiorul 
comunitatilor românesti din lume, si nu doar atunci când se iau masuri pompieristice în cazuri 
extrem de grave pentru acesti români. Intentionam sa avem un dialog permanent si sa 
informam periodic principalii actori din societatea civila româneasca (mass-media, ONG, 
mediul politic, mediul de afaceri etc) vis-à-vis de situatia comunitatilor românesti din lume. 
Tot ca tinta ne propunem gestionarea în conditii optime, alaturi de Ministerul Educatiei si 
Centrul Eudoxiu Hurmuzachi pentru Românii de Pretutindeni a procesului educational-
formativ adresat tinerilor români de pretutindeni. Nu în ultimul rând, asa cum precizam 
anterior, vom crea cadrul legislativ si logistic favorabil promovarii votului prin corespondenta 
pentru comunitatile românesti de pretutindeni. 

RGN: Domnule Chivu, sunt sigur ca mai aveati înca multe sa ne spuneti legat de oferta 
de guvernare a PD-L pentru diaspora pe care dumneavoastra o coordonati, dar spatiul 
alocat acestui intreviu nu ne mai permite pentru moment. Asteptam cu mare interes 
într-o întâlnire viitoare sa ne prezentati principalele directii de actiune pe care le-ati 
proiectat cu privire la comunitatile românesti din Statele Unite ale Americii si Canada, 
comunitati care se confrunta cu probleme diferite fata de cele din spatiul ex-sovietic sau 
cele mai noi din Spania si Italia. Înca o data, va multumim pentru interesul pe care îl 
manifestati pentru aceste probleme arzatoare pentru publicul nostru românesc din 
afara granitelor. 

EC: Va multumesc si eu din nou pentru ce faceti pentru acesti români si pentru posibilitatea 
pe care mi-o oferiti de a ma adresa lor. 

 


